
کاغذی با ویژگی های پلاستیک ساخته شد

گرانترین خودروی جهان؛ یک مرسدس بنز خاص با قیمتی باورنکردنی!

گــروه علمی و آموزشــی- 
تحقیقات قابــل توجهی برای کاهش 
پلاســتیک در مصــارف گوناگون در 

حال انجام اســت و اکنون برای اولین 
بار، محققان راهی برای افزودن برخی 
از ویژگی های مفید پلاســتیک به مواد 

کاغذی پایدار یافته اند.
این کار مقرون به صرفه را می توان 
به راحتی و به صورت کارآمد انجام داد. 
پوششی به نام چوئتسو نه تنها کاغذ را 
ضد آب می کند، بلکه انعطاف پذیری آن 
را نیــز حفظ و به طور ایمن نیز تخریب 

می شود.
نمی تــوان از این واقعیت که مواد 
پلاســتیکی به طور کلــی برای محیط 
زیست مضر هستند، فرار کرد. احتمالاً 
تصاویری از آلودگی های پلاستیکی که 
در سواحل ریخته شده اند، رودخانه ها را 

آلوده می کنند و حیوانات بی شماری را 
می کشند، دیده اید. با این حال، با توجه به 
فراگیر بودن مواد پلاستیکی در زندگی 
روزمره، به نظر می رسد این مشکل کاملًا 
از دست ما خارج شده باشد. پروفسور 
زنجی هیروی از مؤسسه فیزیک حالت 
جامــد در دانشــگاه توکیو و گروهش 
راه هایــی را بررســی می کنند که علم 
مــواد با آنها می تواند به حل این معضل 
کمک کند و هدف از کشــف اخیر آنها 
جایگزینی برخی از مصارف پلاستیک 

با چیزی پایدارتر یعنی کاغذ است.

هیروی می گوید: مشــکل اصلی 
مواد پلاســتیکی همانطور که شاهد آن 
هســتیم ناتوانی آنها در تجزیه سریع و 
ایمن اســت. موادی وجــود دارند که 
می توانند به طور ایمن تجزیه شــوند، 
مانند کاغذ، اما بدیهی اســت که کاغذ 
نمی تواند طیف وسیعی از کاربردهای 
پلاستیک را داشــته باشد. با این حال، 
مــا راهی برای اضافه کــردن برخی از 
ویژگی های خوب پلاســتیک به کاغذ 
پیــدا کرده ایم، بــدون اینکه هیچ  یک 
از ضررهــای آن منتقل شــود. ما آن را 

"چوئتســو" می نامیم، یک پوشــش 
زیست تخریب پذیر ارزان که به کاغذ 
ســاده خاصیت ضد آبی و اســتحکام 
می بخشد. چوئتســو" ترکیبی از مواد 
است که وقتی روی کاغذ اعمال می شود، 
به طور خود به خود یک لایه قوی و ضد 
آب در هنگام تماس با رطوبت موجود 
در هــوا ایجاد می کند. این پوشــش از 
مواد شیمیایی ایمن و کم هزینه، عمدتا 
"متیل  تری متوکسی سیلان"، مقداری 
"ایزوپروپیــل الکل"و مقــدار کمی 
پروپوکسید"تشــکیل  ایزو  "تیتانیوم 

شده اســت. این مخلوط مایع بر روی 
ســاختارهای کاغذی، بــه عنوان مثال 
ظروف مواد غذایی اســپری می شود یا 
ظروف در آن فرو برده می شوند و پس از 
آن در دمای اتاق خشک می شوند. پس 
از خشک شدن، یک لایه نازک سیلیس 
حاوی متیل که نوعی الکل اســت، بر 
روی ســلولز کاغذ تشکیل می شود و 
خواص قوی و ضد آبی ایجاد می کند. 
علاوه بر این، واکنش هایی که در طول 
فرآیند پوشش دهی رخ می دهند، به  طور 
خودکار لایه ای از نانوذرات دی اکسید 
تیتانیــوم بر روی ایــن کاغذها ایجاد 
می کننــد که باعث ایجاد خاصیت ضد 

آلودگی و باکتری شده و از اقلام پوشش 
داده شــده برای مــدت زمان طولانی 
محافظت می کند. تمام مواد شــیمیایی 
این روکش شــیمیایی با گذشت زمان 
به چیزهای بی ضرری مانند کربن، آب 

و سیلیکون شن مانند تجزیه می شوند.
هیروی می گوید: ما امیدواریم که 
بتوانیم از این رویکرد بر روی انواع دیگر 
مواد نیز استفاده کنیم. این ترکیب مایع را 
می توان برای مواد دیگر مورد اســتفاده 
قــرار داد و ما می توانیم یک پوشــش 
مقاوم در برابر کثیفی ایجاد کنیم که روی 
شیشه، سرامیک و حتی پلاستیک های 

دیگر قرار بگیرد.

گــروه علمــی و 
آموزشــی- اخیرا اخباری 
مبتنی بر فروش یک دســتگاه 
مرســدس بنز خــاص با قیمت 
142 میلیون دلار در رسانه ها منتشر 
شــده که رکورد عجیبی در گرانترین 

خودروی جهــان بر جــای خواهد 
گذاشت. 

زمانی که با پول یک خودرو بتوان 
مجموعه ای از لامبورگینی اونتادور یا 
یک پارکینگ از محصولات برندهای 
مطرح دیگــر را خریداری کرد، قطعا 

دربــاره یک محصول بســیار خاص 
صحبت می کنیم که مشابهی نخواهد 

داشت! 
در همین رابطــه اخیرا اخباری 
مطرح شــده که یک دستگاه مرسدس 
بنــز 300 اس ال آر اولنهــاوت کوپه 

به قیمــت 142 میلیون دلار به فروش 
رسیده است. این خودرویی افسانه ای 
است که تنها 2 دستگاه از آن در دهه 50 
میلادی تولید شده است. اولنهاوت به 
نام فامیل رودولف اولنهاوت)1906 تا 
1989( مهندس آلمانی اشاره دارد که به 

عنوان پدر مدل های 300 اس ال و 300 
اس ال آر شــناخته می شود. اگر اخبار 
مربــوط به عدد 142 میلیون دلار برای 
این مرســدس بنز ارزشمند درست و 
دقیق باشد، بدین ترتیب رکورد مربوط 
به 70 میلیون دلار برای فراری 250 جی 

تی او در ســال 2018 را شکسته است. 
اس ال یکی از مهمترین و شاید به نوعی 
شــاخص ترین ردیــف محصولات 
تولیدی در خانواده مرسدس بنز باشد. 
در ایــن رابطه؛  دیتــر زتچه مرد 
شماره یک مرســدس بنز در یکی از 

مصاحبه های خــود گفته بود: حدود 
900 میلیون خــودرو از هزاران مدل 
مختلــف در جهان وجود دارد اما فقط 
تعداد انگشت شماری از آنها شاخص 
هستند و اس ال ما یکی از آن شاخص 

ها محسوب می شود.
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گروه علمی و آموزشی- رشته 
ریاضی که سال های نه چندان دور یکی 
از پر طرفدار ترین رشته های تحصیلی 
در میان دانش آموزان بود و گاهی اوقات 
نیز تحصیــل در آن مانند یک فصیلت 
محســوب می شــد اکنون در بعضی 
مدارس متوسطه دوم به تعطیلی کشیده 
شده است. این خبری بود که روز های 

گذشته در رسانه ها مطرح شد.
خبری که نشــان از کاهش علاقه 
دانش آموزان و حتی خانواده های آن ها 
به تحصیل در رشــته های مهندسی و 
ریاضی و افزایش تقاضا برای رشته های 
پزشکی است. در حالی که رشته ریاضی 
پایه و زیر بنای تمامی رشته های دیگر 
اســت، در شــرایط کنونــی متقاضی 
چندانی ندارد. معاون آموزش متوسطه 
آموزش و پرورش اعلام کرد کمتر از 15 
درصد دانش اموزان مقطع متوسطه دوم 
رشته ریاضی را برای تحصیل انتخاب 
می کنند. این آمار در شرایطی مطرح شده 
است که در آمار اعلامی یک دهه گذشته 
این عدد 25 درصد بوده و این کاهش ده 

درصدی کمی نگران کننده است.
در گذشــته رشــته تحصیلــی 
یکــی از ملاک هــای ارزش گذاری بر 
درس خوان بودن یا نبودن دانش آموزان 
بــود و طبق قانونی نا نوشــته ریاضی 
فیزیــک پــر طرفدارترین رشــته و 
مخصوص دانش آمــوزان زرنگ بود 
و رشــته های تجربی و انســانی برای 
بچه های متوسط و ضعیف تر محسوب 
می شد، اما اکنون شرایط به کل فرق کرده 
اســت و دانش آموزان دیگر آن قانون 
نانوشته را اجرایی نمی کنند و کمتر کسی 
به سراغ  رشته ریاضی می رود. شروین 
مســیح کارشــناس تربیتی گفت:آمار 
شرکت کننده های کنکور امسال بیانگر 
این نکته اســت که دانش آموزان رشته 
ریاضی از برنامه های درسی خود عقب 
مانده اند و تعداد کمی از دانش آموزان 
به سمت این رشته می روند.این موضوع 
زیر ســاخت های بدی را رقم می زند و 
آینده نا مناســبی را ایجاد می کند. رشته 
ریاضی زیر ساخت تمام رشته های دیگر 
است و همچنین رشته های مهندسی زیر 

ساخت تمامی جامعه را در بر می گیرد.
در این سال ها مشاهده می کنیم که 
در رشته های پزشکی، دندانپزشکی و یا 
دارو ســازی برای دانش آموزان درآمد 
بیشتری نسبت به رشته های مهندسی 
وجود دارد وهمین باعث ســوق پیدا 
کردن دانش آموزان به سمت رشته های 
تجربی می شود. متاسفانه به دلیل همین 
موضوع بعضــی از دانش آموزان که به 
رشــته تجربی رفته اند و پس از آن که 
متوجه شــدند تسلط لازم در این رشته 
ندارند وارد رشــته ریاضی می شوند، 
همین هم باعث می شود مهندسین پر 
قدرتی را به عنوان خروجی از دانشگاه ها 
نداشته باشیم. راهکار هایی نیز برای این 
مشکل وجود دارد. ما باید توجه بیشتر 
به رشته مهندســی ایجاد سیستم های 
تحقیقاتی در کشور برای تحقیقات های 
دانش اموزان رشــته های مهندســی و 
بســیاری از کار های دیگر باید هر چه 
سریعتر انجام شود. در کل باید برای این 
رشته یک پشتوانه در دانشگاه ها ایجاد 
کنیم. یک پزشک زمانی که می خواهد 

بیماری را معالجه کند به لوازم مهندسی 
نیاز دارد، حقوقدان برای بررسی بعضی 
از پرونده هــا نیاز به کار کارشناســی و 
مهندسی دارد و یا بایگانی الکترونیک 
در ادارات که کاری مهندســی اســت، 
از نظر خانواده ها رشــته های مهندسی 
بی کاربرد، کم درآمد و با آینده شــغلی 

بسیار نامناســب است. باید ساختاری 
را بــرای کل جامعــه در نظر بگیریم، 
ابتــدا دانشــگاه ها بایــد ظرفیت های 
رشــته ها را در چند سال آینده در نظر 
گیرد و بر اســاس آن دانشجو بپذیرند 
حتی اگر داوطلبین نتوانند در آن ســال 
وارد دانشــگاه ها شوند. محمد مهدی 

کاظمی معاون آموزش متوسطه وزارت 
آموزش و پرورش نیز در این باره گفت: 
14.78 درصد دانش آموزان در رشــته 
ریاضــی تحصیل می کنند این درحالی 
اســت که علوم پایه، زیرساخت های 
علمی و فنی کشــور را فراهم می کند و 
اگر برنامه ریزی لازم برای افزایش توجه 

به رشته های علوم پایه صورت نگیرد، در 
آینده با مشکلاتی مواجه می شویم. وی 
ادامه داد:با افزایش تعداد دانش آموزان 
در رشــته تجربی در سال های گذشته 
مواجه هســتیم و باید طراحی مناسبی 
برای افزایش ســهم دانــش آموزان در 
رشــته ریاضی هم داشته باشیم. معاون 
آموزش متوســطه آموزش و پرورش 
افزود: رشته ریاضی برخی دبیرستان ها 
به علت کم بودن تقاضا تعطیل شده که 
باید برای آن چاره اندیشــی شود. مهم 
بودن تحصیل در رشته ریاضی و فراهم 
کردن شرایطی که دانش آموزان بیشتری 
آن هم با علاقه به سمت این رشته مهم 
و آینده ســاز بروند موضوعی است که 
شاید تمامی مسئولان به انجام آن اذعان 
دارند، اما به نظر می رسد اکنون باید برای 
حل این مشکل تصمیم های جدی تری 

گرفت.
در همین راســتا شــروین مسیح 
مشــاور تربیتی  گفت: آمار شــرکت 
کننده های کنکور امسال بیانگر این نکته 
است که دانش آموزان رشته ریاضی از 
برنامه های درسی خود عقب مانده اند 
و تعداد کمی از دانش آموزان به سمت 
این رشــته می روند.ایــن موضوع زیر 
ساخت های بدی را رقم می زند و آینده 
بدی را ایجاد می کند.رشته ریاضی زیر 

ساخت تمام رشته های دیگر است.
او می گوید: در این سال ها مشاهده 
می کنیم که در رشــته های پزشــکی، 
دندانپزشــکی و یا دارو ســازی برای 

دانش آموزان درآمد بیشتری نسبت به 
رشته های مهندســی وجود دارد و این 
مســئله سبب ســوق پیدا کردن دانش 
آموزان به ســمت رشــته های تجربی 
می شــود. بعضی از دانش آموزان که به 
رشــته تجربی رفته اند و پس از آن که 
متوجه شــدند تسلط لازم در این رشته 
ندارند وارد رشــته ریاضی می شوند، 
همین  مسئله باعث می شود مهندسین 
پــر قدرتــی را به عنــوان خروجی از 
دانشگاه ها نداشــته باشیم. این مشاور 
تربیتی افزود:راهکار هایی نیز برای این 
مشکل وجود دارد.باید برای این رشته 
یک پشتوانه در دانشگاه ها ایجاد کنیم.

یک پزشک زمانی که می خواهد بیماری 
را معالجه کند به لوازم مهندســی نیاز 
دارد، حقوقدان برای بررســی بعضی 
از پرونده هــا نیاز به کار کارشناســی و 
مهندســی دارند، اما این رشــته دیده 
نمی شود و از نظر خانواده ها رشته های 
مهندسی بی کاربرد، کم درآمد و با آینده 

شغلی بسیار نامناسب است. 
مسیح ادامه داد: باید ساختاری را 
برای کل جامعــه در نظر بگیریم، ابتدا 
دانشگاه ها باید ظرفیت های رشته ها را 
در چند ســال آینده در نظر بگیرد و بر 
اساس آن دانشجو بپذیرند.اگر داوطلبین 
نتوانند در آن سال وارد دانشگاه ها شوند 
تــا تقاضا برای رشــته ریاضی کم تر از 
شــرایط فعلی نشده اســت باید کاری 
برای توجه بیشــتر دانش آموزان به این 

رشته کرد.

در ایــن ســال ها مشــاهده می کنیم که در رشــته های پزشــکی، دندانپزشــکی و یا دارو 
ســازی برای دانش آموزان درآمد بیشــتری نسبت به رشته های مهندســی وجود دارد و 
این مســئله ســبب ســوق پیدا کردن دانش آموزان به سمت رشــته های تجربی می شود. 
بعضــی از دانــش آمــوزان که به رشــته تجربی رفته انــد و پس از آن که متوجه شــدند 
تســلط لازم در این رشــته ندارند وارد رشــته ریاضی می شــوند، همین  مســئله باعث 
می شــود مهندســین پر قدرتــی را به عنوان خروجی از دانشــگاه ها نداشــته باشــیم.

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش اعلام کرد کمتر از ۱۵ درصد دانش آموزان مقطع متوسطه
 دوم رشته ریاضی را برای تحصیل انتخاب می کنند.

گروه علمی و آموزشی- شکر و 
اسید سیتریک برای ایجاد چسب تخته 

سه لا غیر سمی استفاده می شود.
در حالــی که  چــوب را خاکی و 
طبیعی می دانیم، مواد چوبی مانند تخته 
ســه لایه و تخته خرده چوب معمولاً 
حاوی چسب های مبتنی بر فرمالدئید 
هستند که بخارات سمی تولید می کنند. 
با این حال، چسب جدیدی که از گلوکز 
و اســید سیتریک ســاخته شده است، 
صادق نیست. این ماده توسط تیمی از 
دانشمندان دانشگاه جنگلداری جنوب 

غربی چین ساخته شده است.

آن ها بر اســاس تحقیقات قبلی 
انجام شــده اند که نشان می داد می توان 
از ســاکارز - کــه از قند های گلوکز و 
فروکتوز - به همراه اســید ســیتریک 
مشــتق شــده از مرکبات تشکیل شده 
است، یک چسب چوب مقاوم در برابر 
آب درست کرد.  به منظور کاهش مقدار 
انرژی مورد نیاز بــرای فرآیند پخت، 
باید یک کاتالیــزور کلرید روی به آن 
چســب اضافه شود که متأسفانه، انجام 
این کار اســتحکام چســب را کاهش 
داد. برای رفع این نقص، دانشــمندان با 
ترکیب گلوکز مستقیم و اسید سیتریک 

در نسبت های مختلف آزمایش کردند 
و یک »مایع چســبنده« تولید کردند که 
آن را روی ســطح روکش های صنوبر 
اعمال کردند. سه روکش به این روش 
با هم ترکیل شدند، سپس در دمای 392 
درجه فارنهایت )200 درجه سانتیگراد( 

به مدت شش دقیقه فشرده شدند.
ورق منفرد چند لایه از تخته چندلا 
سپس به قطعات کوچکتر بریده شد، که 

تحت آزمایش مقاومت قرار گرفتند.
آن آزمایش ها نشان داد که تحت 
 ۱۰۱psi فشــار بار بیش از 7 بار یــا
نمونه ها در امتداد دانه های الیاف چوب 

شکستند، نه در درز های چسب خورده 
- این مورد نیاز اســتحکام چینی برای 
تخته لای چوب را برآورده کرد. هنگامی 
که در آب جوش خیسانده شد، برخی 
از نمونه ها نتوانســتند استاندارد های 
مقاومــت در برابر آب را برآورده کنند. 
آن هایی که این استاندارد ها را برآورده 
کردند، نسخه هایی از چسب را با نسبت 
اسید ســیتریک به گلوکز بالا در خود 
جای دادند. اعتقاد بر این اســت که این 
نتیجه ممکن است به دلیل افزایش پیوند 
مولکولی بین اســید سیتریک و چوب 

باشد که همان چسب خوراکی است.

گروه علمی و آموزشی- سرعت 
رایانه هــا با فنــاوری ایجاد شــده در 
گیت های منطقــی میلیون ها برابر می 

شود.
گیت هــای منطقــی بلوک های 
اساســی رایانه ها هســتند و محققان 
دانشگاه روچســتر اکنون سریع ترین 
گیت هایی را ســاخته اند کــه تاکنون 
ساخته شــده اند. با استفاده از گرافن و 
طلا بــا پالس های لیــزری، گیت های 
منطقی جدید میلیون ها برابر سریع تر از 
رایانه های موجود هستند که نشان دهنده 

فعالیت الکترونیک موج نور است.
گیت های منطقــی دو ورودی را 
می گیرند، آن ها را با هم مقایسه می کنند 
و ســپس بر اساس نتیجه یک سیگنال 
خروجــی می دهند. به عنوان مثال، اگر 
هر دو ســیگنال دریافتی 1 یا 0 باشند، 
یــا اگر یکــی یا هیچکــدام از آن ها 1 
باشد، بر اســاس قوانین منطقی رایانه، 

آن هــا می توانند یک خروجی 1 دهند. 
میلیارد ها گیت منطقی منفرد در تراشه ها 
برای ایجاد پردازنده ها، حافظه و سایر 

اجزای الکترونیکی فشرده شده اند.
بــا این حال، گیت هــای منطقی 
فوراً کار نمی کنند، زمانی که ورودی ها 
را پــردازش می کنند، تاخیری به اندازه 
نانوثانیــه وجود دارد. تیم روچســتر 
اطلاعــات را در عــرض فمتوثانیــه 
صرف پــردازش می کند که میلیون ها 
برابر کوتاه تر از نانوثانیه اســت. برای 
رسیدن به این سرعت های فوق العاده، 
تیم اتصالات متشکل از یک سیم گرافن 
را ایجــاد کرد کــه دو الکترود طلا را به 
هم متصل می کند. هنگامی که گرافن با 
جفت پالس های لیزری هماهنگ شد، 
الکترون های موجود در ماده برانگیخته 
شــدند و آن هــا را به ســمت یکی از 
الکترود ها می فرستد و جریان الکتریکی 
تولید میکند. با تنظیم فاز پالس های لیزر، 

تیم توانســت تغییر اساسی در یکی از 
دو نوع حامل بار تولید کند که همدیگر 
را جمــع کنند یا یکدیگر را خنثی کنند 
اولی را می توان خروجی 1 و دومی را 0 
در نظر گرفت. نتیجه نهایی یک دروازه 
منطقی فوق سریع است که اولین اثبات 
مفهوم یک میدان نظری اســت و به نام 

الکترونیک موج نور شناخته می شود.
توبیاس بولاکی محقق ارشد این 
مطالعه گفت: احتمالاً زمان زیادی طول 
خواهد کشــید تا ایــن تکنیک در یک 
تراشه رایانه ای مورد استفاده قرار گیرد، 

اما حداقل اکنون می دانیم که الکترونیک 
موج نور عملًا امکان پذیر است. اگر این 
نوع دستگاه های الکترونیکی موج نور 
وارد بازار شوند، می توانند میلیون ها برابر 
سریع تر از رایانه های امروزی باشند. در 
حال حاضر ما ســرعت پردازش را در 
گیگاهرتز اندازه گیری می کنیم، اما این 
گیت هــای منطقی جدیــد در مقیاس 
پتاهرتز )PHz( عمل می کنند. مطالعات 
قبلی آن را به عنوان حد کوانتومی مطلق 
سرعت سیستم های رایانه ای مبتنی بر 

نور تعیین کرده اند.

چسب خوراکی کشف شد

سرعت رایانه ها به سرعت نور می رسد

بازی با آینده ریاضی، رشته 
تحصیلی که در حال فراموشی است!
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وزیر آموزش و پرورش:

مدارس حق دریافت هیچ گونه وجهی را هنگام ثبت نام دانش آموزان ندارند
گروه علمی و آموزشی- وزیر 
آمــوزش و پرورش گفــت: باید در 
فراینــد ثبت نــام دانش امــوزان در 
مدارس جدیت و شفافیت ایجاد شود. 
یوســف نوری گفت: باید در فرایند 
ثبت نــام دانش آمــوزان در مدارس 
جدیت و شــفافیت ایجــاد و جایی 

برای پاسخگویی به شکایات مردم در 
نظر گرفته شــود. به گفته وی ارزیابان 
و بازرســان باید برنامه داشته باشند و 
اجرای برنامه ها را رصد کنند. در نهایت 
نیز نتایج عملکرد را ارزیابی و در جهت 
رفــع موانع اجرای برنامه ها اقدام کند. 
او گفــت: نظارت ها باید همه مدارس 

اعم از مدارس شــهری، روســتایی، 
عشایری، دولتی و غیردولتی را به طور 
دقیق و شفاف پوشش دهند. با اعلام او 
مدارس حق دریافت هیچ گونه وجهی 
را هنگام ثبت نام دانش آموزان مدارس 
ندارند؛ به استثنای حق بیمه و مدارس 
غیردولتی نیز تنها بر اســاس الگوی 

شــهریه مصوب، می توانند شــهریه 
دریافــت کند. وی از اجرایی شــدن 
رتبه بنــدی قبل از موعد مقرر خبر داد 
و گفت: دوره های تابســتانی در قالب 
آموزش های جبرانی برگزار خواهند 
شــد و برای تلفیق مسائل پرورشی با 

آموزشی نیز برنامه ریزی خواهد شد.


